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اجاره بها زیر ضرب دولت
این پژوهشــگر بــا ارائه راهــکاری خطاب به 
دولــت می گوید:  بــه عقیده من، دولــت از طریق 
برخی شــوک ها در کوتاه مدت می تواند بازار اجاره 
مســکن را کنترل کند ؛ هرچند این اقدام یک فرایند 
بلندمدت اســت و باید برنامه ای برای آن در نظر 

گرفته شود.
  مراقب باشیم که دلالان ذی نفع نباشند

ذاکری می افزاید: وقتی دولت اعلام می کند که 
برای ودیعه مسکن، وام حداکثر ۱۰میلیونی با چند 
ضامن در اختیار متقاضیان قرار می دهد، این اقدام 
نمی تواند اثرگذار باشــد یا افزایش سقف پرداخت 
تســهیلات مســکن نیز نمی تواند راهکار مناسبی 
باشــد؛ زیرا بیش از آنکه به نفع متقاضیان باشد، 
بــه نفع دلالان اســت.او در ادامــه تأکید می کند: 
راهکار اصلی اخراج نقدینگی ســرگردان از بازار 

مسکن است.
جــذب نقدینگی در بازار بورس می تواند نقطه 
شروعی باشــد برای طراحی سیستمی که در بازار 
مسکن نیز، نقدینگی ســرگردان، جمع آوری شود. 
به این ترتیب دولت می تواند کســانی را که در بازار 
مســکن، احتکار مســکن کرده اند، متقاعد کند که 
این بــازار در آینده بازار ســودآوری نخواهد بود و 
به صلاح آنهاســت که هرچه سریع تر از این بازار 

خارج شوند.
این پژوهشــگر اقتصــادی با انتقــاد از رویکرد 
کارشناســان دولتی به نقدینگی در بازار مســکن، 
تصریــح می کنــد: کارشناســان دولتــی تفاوتــی 
بیــن نقدینگــی ورودی به بازار با هــدف دلالی و 
سرمایه ای که صرف ساخت وساز مسکن می شود ، 
قائــل نیســتند؛ به همین دلیل بر ایــن نکته تأکید 
دارند کــه اگر کاری کنیــم که ســرمایه ها از بازار 
مســکن خارج شود، ساخت وساز از رونق می افتد. 
ممکن است این اتفاق در کوتاه مدت رخ دهد؛ زیرا 
در حال حاضر ســود اکثر ســازنده ها و انبوه ساز ها، 
نه از محل ساخت وســاز؛ بلکه از محل نگهداری 

املاک است.
وقتی دارایی آنها بــه  صورت املاک نگهداری 
می شــود، آنها سود می کنند؛ به همین دلیل هم به 
دنبال راهکارهایی نیســتند که بــا مدیریت بهینه، 
هزینه های ساخت وساز را کاهش دهد و آنها سود 

کنند.
بازار  از  ســرگردان  نقدینگــی  خــروج  ضرورت    

مسکن
ذاکری می افزاید:  بازار مســکن بایــد از چنین 
وضعیتی خارج شود و راه، آن است که دولت باید 
با اجماع سیاســت گذاران، ســند ملی را تهیه کند 
که از ســوی دولت بعدی نیز کنار گذاشــته نشده 
و اقشار کم درآمد آســیب نبینند. باید راهکارهایی 
کــه منجر به خــروج نقدینگی ســرگردان از بازار 
مسکن می شود، در نظر گرفته شود. اکنون بهترین 
زمان اســت که ایــن نقدینگی ســرگردان از بازار 
مسکن اخراج شده و به سمت بورس، راهی شود. 
به این ترتیب، عرضه امــلاک افزایش می یابد و به 

کاهش قیمت ها نیز کمک می کند.
این پژوهشگر اقتصاد مســکن در پاسخ به این 
نقد که بازار از دستور دولت لزوما تبعیت نمی کند، 
تصریح می کند: خروج نقدینگی سرگردان از بازار 
مســکن باید از اکنون کلید بخورد؛ زیرا عده ای که 
زودتر اقدام می کنند، می توانند سود بیشتری ببرند 
و کســانی که دیر بــه بازار ورود می کنند، آســیب 
می بینند. بازیگران بازار مسکن می توانند در شرایط 
کنونی دارایی خود را تبدیل به نقدینگی کرده و از 
بازار مســکن خارج کنند و این ســرمایه را در بازار 

سرمایه  بازی دهند.
او بــا اشــاره بــه رویکــرد دولت به مســکن 
اســتیجاری می گویــد:  تبدیل قراردادهــای اجاره 
از یک ســال به دو ســال یــا دریافــت مالیات از 
قراردادهایی که از نرخ مشخص اعلام شده بیشتر 
هســتند؛ از جمله راهکارهای پیشنهادی بود که با 
توجه به آنکه بازار مسکن استیجاری، بازار مسکن 
مالک است و نه مســتأجر، عملا به زیان مستأجر 

خواهد بود.
ذاکری با بیان اینکه مالک می تواند شرایط خود 
را به مســتأجر تحمیل کند، می افزاید: در این فضا 
هر گونه ای عمل کنید، منافع مالک حفظ می شود؛ 
زیرا اخذ مالیات از اجاره نامه نیز می تواند به رشــد 
اجاره نامه های صوری منجر شود. این قراردادهای 
صــوری می  تواند بــرای مالیات بر مســکن خالی 
نیز بــه وجود بیاید؛ یــا در نمونــه ای دیگر مالک 
بــا مســتأجر توافق می کنــد  که منجر بــه ایجاد 
دو اجاره نامه می شــود؛ همان گونه کــه اکنون با 
دودفتره بودن برخی شرکت ها برای گریز از مالیات 

و دارایی روبه رو هستیم. 
در این شــرایط دولــت هر چقدر هــم بازار را 
کنترل کند ، عملا فشار به مستأجر تحمیل می شود؛ 
بنابرایــن بار دیگــر تأکیــد می کنم تــا زمانی  که 
نقدینگی سرگردان را از بازار مسکن خارج نکنیم، 

شرایط به همین منوال خواهد بود.
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آقاتختي 
هنوز هم از قصد امتیاز مي دهد

ما نســلي هســتیم که اســطوره هایمان را پشت  �
برگه هاي تاریخ جا مي گذاریم وگرنه چرا باید آقاتختي 
هنــوز هــم از قصد امتیــاز بدهد؟ اصلا اســطوره ها 
همه چیزشــان باید از بقیه متفاوت باشــد وگرنه چرا 
باید اســم خیابان پهلوان نخست شــهر را درست در 
روز ملی گرامیداشــت فرهنگ پهلوانی تغییر دهند؟ 
ســال ۹۲ بود. بزرگراه امام علي تکمیل شــد، اما این 
بزرگراه، ۳۱ محله شــرق تهران را دوپــاره کرده بود. 
براي جبران این گسست اجتماعي، اسم همه پل هاي 
اتصال دهنده این بزرگراه به نام محله هاي قدیمي اش 
نام گذاري شــدند. عصر ۲۱ خــرداد ۹۳، پس از نصب 
تابلوي پل ها، کمیته نام گذاري معابر بي هیچ تحقیق و 
پیوســت اجتماعي، نام ۳۱ پل موجود در بزرگراه را به 
نام شــهداي استان هاي کشور تغییر داد؛ دریغ از آنکه 
حتي نام یکي از شــهدا در این پل ها آورده شــود. پل 
شهداي استان...! دقیقا شش سال بعد؛ یعني عصر ۲۱ 
خرداد ۱۳۹۹، تابلوهاي خیابان تختي در محله الهیه 
تهران پایین کشــیده شدند و نام اســتاد جلیل شهناز 
بالا رفت. شــوراي شــهر تهران ۲۴ دي ۹۸، وجود دو 
خیابان «تختي» را در تهران نامناســب دانست و رأي 
به تغییر یکي از آنها داد. این در حالي اســت که یکي 
در منطقه ۱۲ خانه پدري مرحوم تختي است و دیگري 
در منطقه یك، خانه شخصي تختي که بین آنها شش 
هزار و ۴۱۰ متر فاصله اســت و هیچ تهراني ای در این 
شــهر وجود ندارد که شباهتي میان این دو قائل شود.  
البته مصوبه شوراي شهر تهران محترم و قابل تقدیر 
است، اما ســؤالي که در ذهن نقش مي بندد اینکه آیا 
تهــران ۷۳۰ کیلومترمربعي، خیابان دیگري بدون نام 
نداشــته که این خیابان فرعي باید تغییر نام دهد؟ آیا 
نام اســتاد شهناز درســت باید در خیاباني دیده شود 
که نیم قرن به اسم اســطوره نخست پهلواني تهران 
نامیده مي شد؟ چگونه دو اسم «تختي» براي تهراني 
بــا دو هزار و ۳۵۱ خیابان فرعي  جا ندارد.   ۵۴ ســال 
از فوت آقاتختي مي گذرد. در دنیا همچنان اسم ها به 
شهرها معنا مي دهند. در همین ایران خودمان شیراز 
را بــه ســعدي و حافظش مي شناســند، طوس را به 
فردوسي و همدان را به بوعلي سینا. اصلا چرا راه دور 
برویم؟ همین شهرري تهران را به اسم حمید سوریان 
مي شناسند. اما انگار سهم تهران از اسطوره نخستش 
نباید در حد دو تابلوي خیابان فرعي باشد. اصلا شاید 
خود آقاتختي پشــت قضیه باشد؛ همان که از شهرت 

فراري بود. شاید خودش خواسته... .

یادداشت

آخرین آمار زندانیان کشور
رئیس ســابق ســازمان زندان ها گفــت: زندانیان  �

مهریه ۶۸ درصد کاهش یافته اســت و اکنون هزار و 
۲۱۹ محکوم مهریه در زندان هستند. اصغر جهانگیر، 
رئیس ســابق ســازمان زندان ها در مراســم معارفه 
رئیس جدید ســازمان زندان ها گفــت: ایران در میان 
کشورهای اســلامی چهارمین، در آسیا هفتمین و در 
جهان چهل وهفتمین کشــور به لحاظ تعداد زندانی 
اســت. جهانگیر افزود: در سال ۹۳، ۲۲۴ هزار نفر در 
زندان ها بودند که اکنون تعداد زندانیان شــش درصد 
کاهــش یافته اســت. آمار ورودی زندانیان در ســال 
۱۳۹۳، ۵۴۷ هزار بود که در پایان اردیبهشت ماه سال 
جاری ۴۷۹ هزار نفر شــده و ۱۲ درصد کاهش یافته 
اســت. همچنین موجودی متهمــان ۵۶ هزار و ۸۰۰ 
نفر اســت که اکنون ۱۸ درصد کاهش یافته اســت. 
آمار محکومان ۱۵۳ هزار نفر بود که اکنون ۱۵۱ هزار 
نفر است. رئیس سابق سازمان زندان ها گفت: جرائم 
اموال و مالکیت در ســال ۹۹، ۲۳ درصد رشد داشته 
همچنین جرائم مــواد مخدر ۱۹ درصد کاهش یافته 
اســت. وی ادامه داد: ۲۳ هزار نفــر از زندانیان عفو 
رهبری را داشــتیم و در سال ۹۷ با پیشنهاد ۱۱۷ هزار 
نفر مشمول عفو شــدند که بیش از ۶۰ هزار نفر آزاد 
شــدند. جهانگیر به بازرسی ها اشــاره و تصریح کرد: 
در ســال گذشته با دستور رئیس قوه قضائیه بازرسی 
تیم های ویژه از زندان ها انجام شــد و ۱۵ هزار و ۵۵۵ 
نفر آزاد شدند، هفت هزار نفر تعیین تکلیف و ۷۱۲ نفر 
مشمول تخفیف شدند. وی درباره محکومان مهریه 
هم گفــت: زندانیان مهریــه ۶۸ درصد کاهش یافته 
اســت و اکنون هزار و ۲۱۹ محکــوم مهریه در زندان 
هســتند. ۱۸۷ هزار نفر کمتر از ۱۰ روز در زندان بودند، 
همچنین پرونده محکومــان مالی ۱۲ درصد کاهش 
یافته است. جهانگیر اظهار کرد: ۳۸ درصد از زندانیان 
در جرائــم مواد مخدر، ۳۰ درصد جرم ســرقت و ۱۰ 
درصد جرائم علیه اشخاص در زندان به سر می برند. 
رئیس سابق ســازمان زندان ها درباره مرخصی های 
کرونایی هــم گفت: با شــیوع کرونــا در زندان ها از 
هفتم اســفند، مرخصی زندانیان شــروع شد تا پایان 
اردیبهشــت ماه ۱۲۸ هزار زندانــی مرخصی گرفتند. 
کسانی که شــرور نیســتند و امکان تجدید مرخصی 
هســت، این اتفاق بیفتد؛ زیرا ممکن است موج دوم 
بیماری را داشته باشیم. وی افزود: اکنون ۸۰۰ زندانی 
از پابنــد الکترونیک اســتفاده می کننــد و چهار هزار 
پابند داریم کــه این رقم باید به ۴۰ هزار افزایش یابد. 
جهانگیر ادامه داد: همچنیــن دوهزار بیمار مبتلا به 
ایــدز در زندان ها داریم و ۳۰۰ هزار کیت تشــخیصی 
سریع اچ آی وی خریدیم. درمان هپاتیت سی را شروع 

کردیم که هفت هزار زندانی شناسایی شدند.

خبر
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اصلاحيه
پروژه آســفالت ســطح شــهر از طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت به شــماره 

  ۲۰۹۹۰۰۵۳۱۴۰۰۰۰۰۱
-مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ۱۳۹۹/۰۳/۲۴ ســاعت ۱۹ به تاریخ ۱۳۹۹/۰۳/۲۵ ساعت ۱۹ 

تغییر یافت .
-زمــان ارائه اصل ضمانتنامه از تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۴ ســاعت ۱۴:۳۰ به تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۵ ســاعت 

۱۳:۳۰ تغییر یافت .
- زمان باز گشــایی پاکات از تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۴ ساعت ۱۴:۳۰ به تاریخ ۱۳۹۹/۰۴/۰۵ ساعت ۱۳:۳۵ 

تغییر یافت .

شــهرزاد همتی: دوباره هشــدارها حکایت از آن دارد 
که کرونــا در تهــران مثل پنج شــهر قرمز ایــران در 
حال جان گرفتن اســت. حــالا بعد از برقــراری طرح 
ترافیک، افزایش مســافرت های بین شهری، بازگشایی 
کامل کســب وکارها و مشــاغل، به نظر می رســد که 
نفس های تهران به شماره افتاده و تعداد عکس های 
رادیولــوژی ای که ریه های ســفید را نشــان می دهند 
رو به افزایش اســت. فرمانده ســتاد مقابلــه با کرونا 
در کلان شــهر تهــران ضمن تأکیــد بر لــزوم رعایت 
پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی گفت: 
عمده نگرانی ها بــرای تقلیل فاصله گذاری اجتماعی 
طــی یک ماه گذشــته در تهران اســت. دکتر علیرضا 
زالی با اشــاره به آخرین آمار ابتــلا به کروناویروس در 
سطح استان تهران گفت: بر اساس آخرین آمار، تعداد 
بیماران جدید که در بخش های عادی بســتری شدند، 
در مدت ۲۴ ساعت گذشــته ۱۸۶ نفر و تعداد بیماران 
بســتری در بخش ویژه نیز ۷۰ نفر بوده اســت که در 
مقایسه با ۲۴ ساعت قبلی تفاوت جدی نداشته ایم. در 
حوزه فوت و مراجعه نیز نسبت به ۲۴ ساعت گذشته 
تفاوت جدی ای مشاهده نشده، البته این ثبات می تواند 
شکننده باشد؛ بنابراین باید توجه ویژه ای داشته باشیم. 
در بررســی روند بیمارانی که در ۲۴ ســاعت گذشــته 
مراجعه کرده اند، پنج درصد بستری شدند که تا پیش 
از این، این رقم ۳٫۵ درصد بوده که جای تأمل دارد. اما 
با توجه به اینکه تنها برای ۲۴ ساعت گذشته بوده، باید 

روزهای آینده را نیز در نظر بگیریم.
به نظر می رسد شــمار مبتلایان روزانه به ویروس 
کرونــا در ایران پــس از هفته ها رونــد نزولی، مجددا 
از مرز ســه هــزار نفر در روز گذشــته اســت. وزارت 
بهداشــت ایران گفته اســت که گرمای هوا کمکی به 
شکسته شــدن چرخه شــیوع نکرده و از شــهروندان 
خواســته توصیه های بهداشــتی مانند فاصله گذاری 
اجتماعی، استفاده از ماسک و دستکش و پرهیز از سفر 

و دیدارهای غیرضروری را جدی بگیرند.
دکتر حســین کرمان پور، مدیر اورژانس بیمارستان 
سینا و مدیرکل روابط عمومی ســازمان نظام پزشکی 
کشــور، در گفت وگو با «شــرق»، در تأیید صحبت های 
دکتر زالی گفت: «مطابق اطلاعاتی که به ما رســیده، 
هــم در تعــداد مبتلایان و هــم در تعداد بســتری ها 
افزایــش در تهــران داریم. اتفاقی هم که به نســبت 
روزهای اول افتاده این اســت که ما الان خیلی راحت 
دسترســی به کیت داریم که قبلا نداشتیم و حالا برای 
ما تشــخیص کرونا بســیار ســاده تر از قبل است. الان 
چون دسترســی ساده اســت، تعداد بیماریابی بیشتر 
شــده، اما متأســفانه ظاهرا در برخی از بیمارستان ها 
مراجعه بیشــتر شــده و این نشــان می دهد که عدم 
رعایت فاصله گذاری در تهران زیاد شــده».  وی افزود: 
«ما در بیماری کرونا اصطلاحی به نام چرخش ویروس 
داریم. مهم ترین چیــزی که عامل چرخش و فعالیت 
ویروس در جامعه می شود، عدم فاصله گذاری است. 
شــاخص اینکه ما گردش ویروس را متوجه شویم، به 
تعداد مبتلایان بازمی گردد. وقتی تعداد مبتلایان پایین 

می آید، یعنــی چرخش ویروس در جامعه پایین آمده 
و وقتــی تعداد بیمــاران بالا مــی رود، یعنی چرخش 
ویروس افزایش داشــته. الان تعداد مبتلاها بالا رفته 
و بستری هم زیاد شــده و این نشان می دهد چرخش 
ویروس در جامعه زیاد شده. به بیان دیگر من بیماری 
را به شــما می دهم، شما به خانواده تان. این اتفاق به 
چه صــورت اتفاق می افتد؟  مهم تریــن دلیلش عدم 
توجه به فاصله گذاری اجتماعی اســت؛ مثلا به خرید 
که می روم، مدام در صف من هستم که تذکر می دهم 
که فاصله بگیرید و اطرافیان ناراحت می شــوند و من 
می گویم این من هستم که مبتلا هستم و آنها از ترس 
فاصله می گیرند. تا نگویم من مبتلا هستم، انگار خبری 
نیست و مردم تنها با هشدار «من مبتلا هستم» فاصله 
می گیرند».  کرمان پور با اشــاره به فعالیت شرکت های 
هواپیمایــی گفت: «بــه نظر من شــکننده این چرخه 
سازمان های هواپیمایی هستند. الان خبرها و تصاویری 
که به دستمان رسیده بسیار ناراحت کننده است. حتی 
پیش از شــیوع کرونــا همه نگران ایــن بودند که چرا 
این صندلی های هواپیما آن قدر به هم نزدیک اســت. 
شــما تصور کنید در این صندلی های به هم چســبیده 
مسافرها کیپ تاکیپ می نشــینند. این فاصله، فاصله 
فیزیکــی موردنظر که یــک مترونیم تا یــک متر و ۸۰ 
سانتی متر است نیست. مردم کنار هم هستند و حرف 
می زنند و بزاق دهانشان ترشح می شود و این خطرناک 
اســت. علاوه بر ســازمان هواپیمایی، مترو و اتوبوس 
هــم از عوامل دیگر اســت. الان ما تصاویــری هم از 
قهوه  خانه ها و رستوران ها داریم که نگران کننده است. 
هرچه گفته می شود که در این اماکن فاصله گذاری را 
رعایت کنید، اما کسی گوش نمی دهد و انگار صاحبان 
این مشــاغل می خواهند ضررشــان را جبــران کنند و 
مردم هم به دنبــال جبران تنهایی یکی، دوماهه خود 
هســتند».  کرمان پــور در جواب این ســؤال که ممکن 
اســت وضعیت تهران دوباره قرمز شود، گفت: «مثل 
آب خوردن. چرخه ویروس اگر حفظ شود، دوباره قرمز 
می شود. مثل این است که لباس را در آفتاب بگذاریم 
که خشک شــود، اما لباس زیر شیرآبی باشد که چکه 
کند. آیا این لباس خشــک می شــود؟  چون این چرخه 
پیوسته است، خبری از قطعی چرخه نیست. تا مردم 
بچرخانند، کرونا هم می چرخد. در اماکن عمومی وقتی 
دستتان را روی شیشه می گذارید، احتمالش هست قبلا 
کســی دستش روی آن شیشه بوده که کرونا داشته. یا 
ممکن است در مطب پزشک مبتلا شوید، همان قدر که 
در رفتن به پزشک محتاط هستید، در رفتن به فروشگاه 
و رســتوران و سفر هم باید احتیاط کنید. ببینید که چه 
چرخه وحشــتناکی داریم و به نظر می رســد ویروس 
رفتنی  نیست. خیلی از اپیدمیولوژیست ها به این نتیجه 
رســیده اند که فعلا در خدمت ویروس خواهیم بود و 
متأسفانه زمستان ســال گذشته به پاییز امسال متصل 

خواهد شد که خبر خوبی نیست». 
 چــون بعد از آن هم ما اپیدمــی آنفولانزا را داریم 
که تلفات و مشتری  آنفولانزا را هم بالا می برد. بدترین 
خبر هم این است که مشتری بیمارستان ها در شرایطی 

بالا می رود که امکانات بیمارســتانی چندان خوشایند 
نیست و آن وقت میزان تلفات بالا می رود». وی با بیان 
اینکه پیش بینی برخی اپیدمیولوژیست ها این است که 
موج دوم کرونا در راه است، تصریح کرد: «ممکن است 
موج دومی در راه باشــد، هنوز ما در جایی که کاهش 
پیدا کرده بودیم، فعلا ایســتاده ایم. اما بهترین آمار این 
اســت وقتی شــما رفتید بالا و دوباره پایین آمدید، به 
نقطــه صفر برگردید، در مورد این بیماری بســیاری از 
کشــورها بالا رفتند و به نقطه اوج رسیدند و به نقطه 
صفر نزدیک شدند. در ایران ما بالا رفتیم و پایین آمدیم 
اما در یک نقطه ثابت باقی ماندیم که همه همکاران 
این نظــر را دارند که نگرانــی دارد. وقتی که ویروس 
پایین می رود، رفتنش به بالا ســخت اســت، اما وقتی 
در نقطه ای ثابت بماند، برگشــتش به بالا امکان پذیر 
است. ما هیچ وقت به نقطه صفر نرسیدیم و در برخی 
اســتان ها افزایش داشتیم که این خبر خوبی نیست». 
یکی از نگرانی های اصلی درباره تهران نبودن امکانات 
بیمارستانی است. در حال حاضر تخت های بیمارستانی 
در ســطح اســتان تهران وضعیت خوبی دارند. اما به 
گفته مسئولان پزشکی کشور کسری مستمری به عنوان 
معضل مزمــن از گذشــته در حوزه زیرســاخت های 
درمانی در تناســب جمعیت در استان تهران همیشه 
وجود داشــته. امــا در زمان های بحــران این موضوع 
بیشتر جلوه می کند. با این حال درحال حاضر پاسخ گوی 

مراجعان هستیم.
فاصله گــذاری  پروتکل هــای  رعایــت  در  تهــران 

اجتماعی پایین ترین استان
همچنین به گفته اســتاندار تهران، شــرایط تهران 
در رعایت فاصله گذاری اجتماعی ناامیدکننده اســت. 
استاندار تهران از قرار گرفتن استان تهران در پایین ترین 
رتبه در حوزه رعایت فاصله گذاری اجتماعی خبر داد 

و گفت: باید در این حوزه دقت بیشتری اعمال کنیم.
به گفته انوشیروان محسنی بندپی روند بیماری در 
استان تهران کمی افزایش یافته اما در حوزه مرگ ومیر 
مانند گذشــته آمارها پایین آمده است. به شکلی که 
در حال حاضر در شــرق استان وضعیت خوبی داریم 
اما در شهرستان های غرب استان نیازمند توجه بیشتر 
در فاصله گــذاری اجتماعی و رعایــت پروتکل های 
بهداشتی هستیم. استاندار تهران در بخش دیگری از 
صحبت های خود با تأکید بر اینکه استان تهران تاکنون 
وضعیت بحرانی نداشــته اســت، افزود: در اســتان 
تهران با شیبی به شکل ملایم به پیک شیوع رسیدیم 
و با وجود پیچیدگی های تراکم جمعیت، کســب وکار 
و وجود جمعیت ســه و نیم میلیون نفری شــناور به 
تناســب این موضوعات، شرایط بحرانی نداشتیم و با 
مدیریت از پیک شــیوع عبور کردیــم؛ البته باید دقت 
و مراقبت ما بیشــتر باشــد. مردم تهران میل به سفر 
بیشــتری دارند؛ به شــکلی که در تعطیلات قبلی بر 
اساس آمار نیروی انتظامی جمعیت زیادی از استان 
خارج شــدند که در هنگام برگشت ممکن است این 
افراد مبتلا به بیماری شوند و به داخل استان بازگردند. 
درحال حاضــر باید توجه ویژه ای به حوزه حمل ونقل 

عمومی داشته باشیم. به گفته بندپی، امروز در رعایت 
پروتکل های فاصله گذاری هــای اجتماعی پایین ترین 
اســتان هســتیم که باید در این حوزه دقت بیشتری 
کنیم. البته خوشــبختانه تصمیماتــی مانند برگزاری 
امتحانات دانشگاه ها به صورت غیر حضوری ابلاغ شد 
که تبعیت هم کردند اما نگرانی حمل ونقل عمومی 
همچنان وجود دارد. استفاده از ماسک خوب بوده اما 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی کم اســت که ممکن 

است از این منظر آسیب پذیر باشیم.
نگاهی بــه وضعیت اماکن عمومــی و همچنین 
اســتفاده از وســایل نقلیــه عمومی نشــان می دهد 
مردم تهــران چندان از کرونا نمی ترســند. در حالی که 
عکس های متروی کشــورهای هم جــوار مثل ترکیه 
نشــان می دهد که مســئولان شــهری ترکیــه برای 
اســتفاده از مترو قوانینی مثل اســتفاده از صندلی ها 
به صــورت یک درمیان و همچنین نایســتادن در مترو 
را وضع کرده اند امــا تصاویر مترو و اتوبوس در تهران 
نشــان می دهد کــه از این خبرها در پایتخت نیســت. 
رعایت نکردن فاصله گذاری یــک طرف و حتی تدابیر 
اندیشیده شده مانند استفاده اجباری از ماسک در مترو 
و اتوبوس هم نمره قبولی نگرفت و کلا از پروتکل های 
دستوری مدیران شهری خارج شد. از طرف دیگر اصرار 
کمیته ســتاد مقابله با کرونا در نشــان دادن وضعیت 
خوب در تهران و حاشــا کردن آمارهــای مرگ ومیری 
که از ســوی شورای شــهر تهران ارائه شــده بود، به 
وضعیت امروز پایتخت دامن زده است. به گفته دکتر 
مسعود مردانی، عضو ســتاد کشوری مقابله با کرونا، 
مردم تهران دیگر ماجرا را جدی نگرفته اند و بازگشایی 
صددرصدی کسب وکار شــرایط تهران را بحرانی کرد. 
او به «شرق» می گوید: «مردم تهران علاقه مند هستند 
در پاساژها رفت وآمد کنند. کاش برای خودشان ارزش 
قائل باشــند و بدانند کرونا در کمین است. هرچند من 
احتمال آمدن موج دوم و قرمزشدن وضعیت تهران را 
ضعیف می دانم اما نمی توان منکر افزایش بیماران و 

بستری ها در تهران شد».
به محدوده خطر نزدیک می شویم

و  باشــکوه  فیلم هــای  گذشــته  هفته هــای  در 
هیجان انگیزی از تعطیلــی بخش های مراقبتی کرونا 
در بیمارستان ها دست به دست می شد. پزشکان و کادر 
بیمارستانی با هیجان، ماسک ها را غلاف کردند و چراغ 
بخش کرونا را خاموش کردند و جشــن گرفتند اما به 
نظر می رســد حالا یکی یکی چراغ بخش های کرونای 
بیمارستان های تهران روشن می شود؛ مسئله ای که به 
نظر می رسد دوباره خواب آسوده را از شهر می گیرد و 
مرگ را نزدیک تر می کند. باید دید پزشکانی که فرصتی 
برای اســتراحت نداشــته اند، چقدر می توانند در برابر 
بحران جدید تاب بیاورند. بحرانی که هنوز کســی زیر 
بارش نمی رود و وزارت بهداشت هم ترجیح می دهد 
بــا انکار مرگ های هرروزه تهران کــه آمارش از طرف 
بهشــت زهرا روی میز نمایندگان شورای شهر تهران 
می رود، وانمود کند که فعلا کرونا تحت کنترل است؛ 

اما شما فاصله اجتماعی تان را رعایت کنید.

سیدمحمد فخار

معاون امور اجتماعی ســازمان بهزیســتی کشــور 
درباره بازگشــایی مهدهای کودک از روز گذشته در تمام 
استان ها توضیحاتی ارائه کرد. حبیب اله مسعودی فرید 
درباره بازگشــایی مهدهای کودک در گفت وگو با شبکه 
خبر گفــت: فعالیت مهدهــای کودک از روز شــنبه در 
همه اســتان ها بنا بر شرایط سفید، زرد یا قرمز آغاز شده 
اســت. در مناطق ســفید و زرد حداکثر نصف ظرفیت و 
در مناطق قرمز با یک ســوم ظرفیــت می توانند فعالیت 
کنند. وی ادامه داد: همه لوازم مورد اســتفاده کودکان 
اعم از اســباب بازی ها باید ضدعفونی شــود و همچنین 
همــه فضاهایی کــه بچه ها در آن حضــور دارند. تمام 
پرســنل نیز باید بــا تجهیزات کامل ماســک و... در مهد 
حاضر باشند. هرچه در پروتکل های بهداشتی آمده باید 
رعایت شــود. او تأکید کرد: استفاده از فضاهای مشترک 
بازی مثل استخرهای توپ، تاب و سرسره ممنوع است؛ 

چرا که احتمال سرایت آلودگی در این محیط ها بالاست. 
مسعودی فرید بیان کرد: یکی از موارد مورد تأکید ما این 
است که کفش ها باید خارج از محیط مهد گذاشته شود 
و چیدمان کلاس ها به گونه ای باشــد که فاصله حداقل 
یک متر میان هر بچه رعایت شود. معاون امور اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشور همچنین گفت: اولویت ثبت نام 
با توجه به کاهش ظرفیت پذیرش، با والدین شاغل است 
و ما این بازگشــایی را برای این در دســتور کار گذاشتیم 
که والدین زیادی که شــاغل بودند، تماس می گرفتند که 
یا کسی نبود از فرزندشــان نگهداری کند یا باید کسی را 
برای نگهداری فرزندشــان به خانــه می آوردند که خب 
اطمینان بخــش نبود یا بایــد بچه ها را با خود ســر کار 
می بردنــد. به گفته او، در شــهرهای کوچک یک روز در  
میان و در شهرهای بزرگ حداقل هفته ای یک بار بازدید 

از مهدها صورت خواهد گرفت.

رئیس ســازمان اتوبوس رانی مجددا بر لزوم استفاده 
مســافران از ماســک در اتوبــوس تأکید کــرد و گفت: 
همان طور که بارها اعلام کرده ایم، استفاده همه مسافران 
از ماسک در ناوگان اتوبوس رانی پایتخت اجباری است. 
محمود ترفع با تأکید بر اثبات تأثیر ماســک در جلوگیری 
از انتقال ویروس کرونا، به ویژه در محل های تجمع افراد 
افــزود: به همین دلیــل، اهمیت و ضرورت اســتفاده از 
ماســک در اتوبوس مضاعف شده است. وی با اشاره به 
لزوم همراه داشــتن ماسک از سوی مسافران اظهار کرد: 
البته اگر مســافری ماسک همراه نداشته باشد، می تواند 
نسبت به تهیه آن از ۶۰ مرکز عرضه ماسک در پایانه های 
اتوبوس رانی و ایســتگاه های تبادلی و پر مســافر خطوط 
تندرو اقدام کند. ترفع با بیان اینکه رعایت فاصله گذاری 
در ایســتگاه ها و اتوبوس ها یک ضرورت اســت، تصریح 
کرد: از مســافران درخواســت می کنیم اگر اتوبوســی با 

ظرفیت تکمیل به ایســتگاه رســید، از سوارشدن به آن 
اجتناب کرده و منتظر رســیدن اتوبــوس بعدی بمانند.  
همچنیــن مدیرعامل اتحادیه تاکســیرانی های شــهری 
کشور گفت: رانندگان تاکسی از دستورالعمل سوارکردن 
سه مســافر در ابلاغ طرح الزام فاصله گذاری اجتماعی 
تبعیت کنند و بر اســاس این ســوارکردن چهار مسافر در 

اســت. مرتضی  تخلف  تاکسی 
ضامنــی افــزود: ابلاغیه طرح 
اجتماعی  فاصله گــذاری  الزام 
و ســلامت محیط کار در ناوگان 
که  کشــور  تاکســیرانی شهری 
براساس آن رانندگان موظف اند 
در تاکسی ها حداکثر سه مسافر 
ســوار کنند، هنوز به قوت خود 

باقی است.

تهران در  رعایت پروتکل های فاصله گذاری اجتماعی پایین ترین استان استتهران در  رعایت پروتکل های فاصله گذاری اجتماعی پایین ترین استان است

آژیر خطر کرونا  در  پایتختآژیر خطر کرونا  در  پایتخت

استفاده مسافران از ماسک در اتوبوس اجبارى استآغاز فعالیت مهدهاى کودك با رعایت اصول بهداشتى
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